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Z jednání obecního zastupitelstva 
Usnesení č. 40 ze zasedání obecního zastupitelstva obce Bystré, které se ko-
nalo dne 3. srpna 2022 od 19:30 hodin v kanceláři obecního úřadu 

Obecní zastupitelstvo obce Bystré na tomto zasedání:  
1. Bere na vědomí  

a) zprávu o plnění usnesení č. 39 ze dne 23. 6. 2022  
b) zprávu o doručené a projednané poštovní korespondenci  
c) rozpočtová opatření č. 10/2022, schválené starostou 19. 7. 2022  
d) informaci o postupu na akci Dětská hřiště  
e) informaci o přípravě podání žádosti o poskytnutí dotace z programu Ukrajina  
f) informaci o dalším postupu na akci Posílení vodního zdroje - Bystré   
g) informaci o přípravě voleb do obecních zastupitelstev  
h) zprávu o prováděných pracích v obci  
i) zprávu o stavu v kultuře  
j) zprávu o lesním a odpadovém hospodářství obce  

2. Schvaluje  
a) VPS č. 05/2022 o poskytnutí dotace pro rok 2022 na podporu provozu prodejny v  

obci ve výši 80.000,00 Kč dle schválených zásad  
b) mimořádnou splátku úvěru u KB ve výši 800.000,00 Kč  
c) rozpočtové opatření č. 11/2022  
d) kupní smlouvu uzavřenou mezi obcí Bystré a Úřadem pro zastupování státu ve vě-     

cech majetkových č. UZSVM/HRK/2456/2022 – HRKM řešící koupi pozemků u 
čerpací stanice vodního zdroje, konkrétně st. p. č. 218 k. ú. Sněžné, p. p. č. 3689 
a p. p. č. 3705 v k. ú. Sněžné v celkové hodnotě 156.000,00 Kč 

 
Usnesení č. 41 ze zasedání obecního zastupitelstva obce Bystré, které se ko-
nalo dne 14. září 2022 od 19:30 hodin v Obecní hospůdce 

Obecní zastupitelstvo obce Bystré na tomto zasedání:  
1. Bere na vědomí  

a) zprávu o plnění usnesení č. 40 ze dne 3. 8. 2022  
b) zprávu o doručené a projednané poštovní korespondenci  
c) rozpočtová opatření č. 12/2022, 13/2022, 14/2022, 15/2022 a 16/2022.  
d) informaci o dalším postupu na akci Posílení vodního zdroje - Bystré  
e) informaci o uzavření Dohody o zajištění kapacit pro ubytování mezi KHK a obcí  

Bystré  
f) informaci o dotaci na rekonstrukci veřejného osvětlení  
g) informaci o žádosti o dotaci na pořízení nového automobilu pro činnost zásahové  

jednotky  
h) informaci o přípravě voleb do obecních zastupitelstev  
i) zprávu o prováděných pracích v obci  
j) zprávu o kulturních akcích v obci  
k) zprávu o lesním a odpadovém hospodářství obce  
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2. Schvaluje  
a) Smlouvu o dílo č 22PV22182 k realizaci akce Dětská hřiště Bystré uzavřenou mezi 

obcí Bystré a MONOTREND s.r.o., Jamné v celkové hodnotě 262.253,00 Kč bez 
DPH 

b) Předběžná rozpočtová opatření č. 17 a výše k rozpočtu za rok 2022 pro operace,  
které vzniknou za období od 14. 9. 2022 do ustavujícího zasedání obecního zastu- 
pitelstva pro období 2022 – 2026. Provedené rozpočtové změny budou předloženy  
v konkrétních částkách k informování nebo schválení na ustavujícím zasedání  

3. Ruší  
a) Obecně závaznou vyhlášku ve věci stanovení koeficientů u daně z nemovitých 

věcí vydanou obecním úřadem Bystré dne 30. 1. 1994 jako obecně závaznou vy-
hlášku - sazba daně z nemovitosti 

 
Usnesení z ustavujícího zasedání obecního zastupitelstva obce Bystré, které se 
konalo dne 17. října 2022 od 19.00 hodin v Obecní hospůdce. 

Obecní zastupitelstvo  
I) Volí  

a) starostou obce Leoše Ševce  
b) místostarostou obce Josefa Lukáška  
c) předsedou finančního výboru Davida Fellnera  
d) předsedou kontrolního výboru Samuela Hejzlara  
e) členy finančního výboru Jana Bartoše a Jaroslava Pokorného  
f) členy kontrolního výboru Josefa Macha a Šubrtovou Marii  

II) Určuje  
a) starosta a místostarosta budou vykonávat funkci jako neuvolnění  

III) Zřizuje  
a) finanční výbor  
b) kontrolní výbor  
c) kulturní komisi ve složení: předsedkyně Monika Drašnarová, členové Světlana 

Dědková, Pavel Hejzlar a zástupci místních spolků.  

IV) Stanoví v souladu s § 72 odst. 2 a § 84 odst. 2 písm. n) zákona o obcích 
měsíční odměny za výkon jednotlivých funkcí neuvolněných členů zastupitelstva 
takto: starosta 15.500,- Kč, místostarosta 5.700,- Kč, člen zastupitelstva 250,- Kč s 
účinností od 17. 10. 2022  

V) Schvaluje  
a) Leoše Ševce jako zástupce do dobrovolného svazku obcí Region Orlické  

hory  
b) smlouvu o výkonu funkce odborného lesního hospodáře s Janem Bartošem  

s účinností od 1. 11. 2022  
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VI) Bere na vědomí  
a) složení slibu všech přítomných členů zastupitelstva podle § 69 odst. 2 zákona o        

obcích  
b) informaci o došlé poště  
c) informaci o práci v obci  
d) informaci o odpadovém hospodářství  
e) informaci o chystaných kulturních akcích  
f) Rozpočtové opatření č. 17/2022 

 
Usnesení č. 2 ze zasedání obecního zastupitelstva obce Bystré, které se konalo 
dne 10. listopadu 2022 od 19:00 hodin v kanceláři obecního úřadu 

Obecní zastupitelstvo obce Bystré na tomto zasedání:  
1. Schvaluje  

a) návrh rozpočtu na rok 2023  
b) návrh střednědobého výhledu rozpočtu na období let 2024 – 2027  
c) pravomoci starosty ke schválení rozpočtových opatření ke schválení rozpočtových  

opatření do 100.000,- Kč v rámci jedné položky ve výdajích a neomezeně v příj-   
mech daňových, nedaňových a dotacích  

d) zástupce obce pro jednání v Euroregionu Glacensis p. Josefa Lukáška  
e) prodloužení nájmu nebytových prostor v čp. 110 dle záměru čj. Z 05/2018 na  

r. 2023  
f) smlouvu o zřízení věcného břemene – služebnosti č. IV-12-2021465/VB/01, Bys-

tré, p. č. 106/1 – úprava kNN, mezi obcí Bystré a ČEZ Distribuce Děčín (v zastou-
pení ELRO Czech s. r. o. Ostřetín)  

g) podání žádosti o dotaci na podporu prodejny v obci v rámci dotačního programu  
KHK 23RRD10  

h) schvaluje mimořádnou splátku úvěru u KB ve výši 500.000,00 Kč  
i) rozpočtové opatření č. 21/2022  
j) odměny pro členy OZ formou DPP na období 17. 10. 2022 až 30. 9. 2026 za práci   

v obci mimo rozsah činnosti zastupitele:  
Ševc Leoš 130,- Kč/hod max. 100 hod. - opravy v areálu Koupaliště, práce na opra- 
vách vodovodu a kanalizace, práce s obecní mechanizací  
Mach Josef 130,- Kč/hod max. 100 hod. - práce s obecní mechanizací  
Drašnarová Monika 130,- Kč/hod max. 100 hod. – obec. zpravodaj a údržba zeleně     
Hejzlar Pavel 130,- Kč/hod max. 100 hod. - úprava veřejných prostranství, příprava  
kulturních akcí  
Bartoš Jan 130,- Kč/hod max. 100 hod. - práce s obec. mechanizací, údržba ze-
leně  
Dědková Světlana 130,- Kč/hod max. 50 hod. - příprava kulturních akcí, údržba 
veřejných prostor  
Lukášek Josef 130,- Kč/hod max. 100 hod. - práce s obecní mechanizací  
Hejzlar Samuel 130,- Kč/hod max. 100 hod. - údržba webových stránek, údržba  
veřejného prostranství  
Fellner David 130,- Kč/hod max. 50 hod. - příprava kulturních akcí, údržba veřej-
ného prostranství  
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2. Neschvaluje  
a) poskytnutí finančního příspěvku z rozpočtu obce Bystré pro rok 2023 Stacionáři  

Stonožka z Ostravy  
b) poskytnutí finančního daru z rozpočtu obce Bystré pro rok 2023 Hospici Anežky  

České v Červeném Kostelci  

3. Jmenuje  
a) hlavní inventarizační komisi ve složení: Pavel Hejzlar, Josef Mach, Josef Lukášek  

4. Bere na vědomí  
a) zprávu o rozpočtových opatřeních č. 18, 19 a 20/ 2022  
b) zprávu o plnění usnesení č. 1-2022-26  
c) zprávu o došlé poště  
d) zprávu o přípravě inventarizace  
e) zprávu o prováděných pracích v obci  
f) zprávu o odpadovém a lesním hospodářství  
g) zprávu o kulturních akcích v obci 
 

Volby do zastupitelstev obcí      23. 9. - 24. 9. 2022 

 

 

Místní knihovna je otevřena 16:00-18:00 v těchto termínech:  

leden 11. a 25.  únor 8. a 22.  

březen 8. a 22.  duben 5. a 19. 

Na vaši návštěvu se těší Ivana Pokorná. 



Bysterský zpravodaj         Zima 2022
         

 - 6 - 

Stalo se  
Bysterská pouť 

V sobotu 27. srpna se v obecní hospůdce konala pouťová zábava se skupinou Combi. 
Tentokrát nás přišlo podpořit celkem dost lidí a hodně se tančilo. Pochvala patří 
zejména místním. 
Současně v sobotu probíhal v areálu Koupaliště hudební festival Antitalent fest, který 
odstartoval už v 10 hodin dopoledne. Zde se představily kapely rockové a 
punkrockové scény. 

Pouťová neděle byla opět ve znamení oslav. V hasičské klubovně byla připravena 
zajímavá výstava k oslavám 50 let hry Plamen a za zastávkou proběhly ukázky 
disciplín mladých hasičů. Současně byla přístupná i výstava ke 150. výročí založení 
ochotnického divadla v Bystrém v prostorách tělocvičny a byl otevřený i Ateliér s vůní 
benzínu pana Červeného.  

Nechyběly ani pouťové atrakce, nějaký ten stánek a občerstvení u zastávky i v obecní 
hospůdce. K poslechu nám na náměstí zahrála skupina Gradace a pouť uzavřel 
každoroční fotbal. Bohužel se počasí v neděli pokazilo, a to se také promítlo do 
návštěvnosti.  
Děkuji těm, kteří se podíleli na přípravách letošní pouti, zejména na uvedených 
výstavách. A děkuji i všem návštěvníkům za podporu akce.   

Leoš Ševc 
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Každoroční program spojený s bysterskou poutí je neopakovatelný, 

ale třešinkou na pomyslném dortu byly letošní dvě akce v bývalé škole.  
Hned ve vchodu na nás dýchla atmosféra spojená se 150. výročím založení ochot-
nického divadla. Posloupnost uspořádání z minulosti až do současnosti bylo per-
fektní, a to díky mravenčí práci Romany Bartošové, Petry Poulové a dalších pomoc-
ných rukou.                   
V klubovně SDH souběžně probíhalo setkání k 50. výročí práce s hasičskou mládeží 
u nás v obci. K nahlédnutí byly kroniky, alba a promítání ukázek ze soutěží dětských 
kolektivů. Příjemně upravené posezení s výborným občerstvením, které připravily 
Dana Francová a Marie Martinková, tvořilo hezkou kulisu k vyprávění a vzpomínání 
dnes už velkých hasičů.                                                       
Srdečně děkujeme i všem dalším, kteří si našli čas a byli ochotni toto vše pro nás 
připravit. 

Šubrtovi 

Ve středním věku, ale stále svěží 

I když letošní rok nekončí šestkou ani jedničkou, připomíná si náš sbor jedno malé, o 
to však možná významnější výročí. 
Před 50 lety započala v našem sboru pravidelná práce s kolektivy dětí a mládeže. 
Náš sbor je tak jedním ze sborů, ve kterém působí mládežnická družstva po celou 
dobu existence celostátní hry mladých hasičů Plamen. Družstva hasičské mládeže 
pracovala v našem sboru i před rokem 1972, avšak právě od tohoto roku se stala 
práce pravidelnou a organizovanou. 
Za uplynulých 50 let prošlo kolektivy mladých hasičů v našem sboru více než 300 dětí 
z naší obce, ale i obcí okolních. Z některých se stali profesionální hasiči, mnozí 
rozšířili řady dobrovolných hasičů ve sborech a ostatní členové snad vzpomínají na 
chvíle, které v kolektivech mladých hasičů prožili.  
Za dobu své existence se celostátní hra Mladých hasičů proměnila. Z původní spíše 
vzdělávací a kulturně zaměřené hry se stala hrou sportovní, která nejen připravuje 
Mladé hasiče na práci ve výjezdových jednotkách, ale zvyšuje i fyzickou zdatnost 
nejmladší hasičské generace. 
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První mladí hasiči v našem sboru by dnes hru Plamen asi nejspíš nepoznali. Změnily 
se disciplíny, materiální vybavení i celoroční náplň práce. Co se však nezměnilo, je 
pravidelná a poctivá práce všech vedoucích, kteří v našem sboru působí. Ta 
nepřestává a nekončí v časech, kdy se daří, ani v časech, kdy s výsledky moc 
spokojeni nejsme.  
Naši vedoucí se při své práci často inspirují od svých předchůdců.  
Jsme velmi rádi, že jsme dvěma z těchto předchůdců paní G. Povolné a panu J. 
Andršovi ze Sudína mohli při naší malé připomínce v srpnu za jejich práci poděkovat. 
Jsou naší inspirací i dnes, kdy práce vedoucích vypadá zcela jinak než v době, kdy 
hra Plamen započala svoje putování hasičskou historií.  
Střípky této historie v Bystrém si můžete prohlédnout v budově bývalé školy, kde je 
připravena malá výstavka o naší hasičské mládeži.               

Michal Dusílek, starosta sboru  

Divadelní výstava o pouti 

Výstava v tělocvičně školy o letošní pouti byla jedním z vrcholů oslav 150. výročí 
ochotnického divadla v Bystrém. Pokud čtete Bysterský zpravodaj pozorně, víte už ze 
série článků, že první hra byla uvedena v roce 1871, spolek sám vznikl schválením 
stanov začátkem roku 1872.  

Všechny hry od roku 1955, tj. 
hry sehrané pod hlavičkou 
Osvětové besedy, mají zpraco-
vaný kartón formátu A2 s foto-
dokumentací, programem, ob-
sahem hry, případnými vý-
střižky novinových zpráv. Pro-
hlédnout jste si mohli také ku-
lisy, rekvizity či kostýmy 
z těchto her. Od roku 1971 
máme dochovány i plakáty 
k jednotlivým hrám. Zároveň 
byly vystaveny také historické 
plakáty (nejstarší byl plakát ke 
hrám Paličova dcera z roku 

1899 a Maryša z roku 1913). Zajímavá byla také stěna z fotografií formátu A4. Většina 
byla použita již v dubnu na divadelním bále.  
Poděkování patří všem, kteří zapůjčili či věnovali materiály k divadlu. Děkujeme panu 
Michalu Dusílkovi, který zapůjčil soukromý divadelní archiv svého otce Josefa Du-
sílka. Navíc se díky pamětníkům podařilo dohledat fotografie ze hry Zlý jelen.  
Část výstavy byla věnována také hudbě, která často divadelní představení doprová-
zela. Bysterská hudba si v roce 2022 připomněla 160 let od svého založení.  
Výstava byla opravdu hojně navštívená. Už o pouti (možná i kvůli počasí) bylo 
opravdu plno. Kromě pouti bylo otevřeno ještě ve středu 31. 8. a v neděli 4. září. 

Petra Poulová a Romana Bartošová 



Zima 2022                                                                                                                                          Bysterský zpravodaj
     

 - 9 - 

Pouťový fotbalový mač 

Po loňské premiéře na náměstí chtěli organizátoři divákům fotbalový zápas opět 
trochu víc přiblížit, a tak připravili malé hřiště za kostelem. Kvůli nepříznivému počasí 
a mokrému terénu se vlastní mač sehrál za skromné divácké podpory ve zkráceném 
čase 2x 15 minut. Ženatí navázali na zlepšující se výkony a na malé branky zvítězili 
3:0. A to i přes zranění jednoho ze spoluhráčů. Svobodní si pak zlepšili náladu při 
penaltách, ve kterých zvítězili 2:1.  

Leoš Ševc 

Volejbal v Bystrém 

V sobotu 10. září se jeden náš tým zúčastnil turnaje smíšených družstev ve Velké 
Jesenici. Bysteráci zde podali velmi sympatický výkon. Po třech výhrách, dvou 
remízách a jedné prohře obsadili krásné 3. místo z celkových sedmi družstev. To bylo 
příjemné překvapení, neboť během tréninků se nám moc nedařilo.  

Ukončení sezóny pak připadlo na sobotu 1. října. To se na bysterském koupališti 
uskutečnil malý turnaj s kamarády z Náchoda.  Za velmi přátelské atmosféry zvítězilo 
družstvo Bystré 2 před Náchodem a třetí bylo Bystré 1.  

Leoš Ševc 

Dětský den s myslivostí 

Dětský den, který se již několik let 
v Bystrém koná na podzim, byl tentokrát 
pořádán ve spolupráci s Mysliveckým 
spolkem Bystré – Dobřany. Po společné 
dohodě byl stanoven termín na pátek 16. 
září a bohužel to letos nebyla příliš 
šťastná volba. Počasí připomínalo spíše 
apríl a celé odpoledne se jen hemžilo 
vydatnými sprškami. I to byl jistě jeden 
z důvodů velmi malé účasti dětí. Bohužel 
jich dorazilo pouhých 20.  
Vše se odehrávalo na myslivecké chatě a 
v jejím nejbližším okolí, kde bylo pro děti připraveno 6 úkolů s mysliveckou tématikou.  
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Děti poznávaly stopy zvěře, učily se mysliveckou mluvu, určovaly vycpaniny ptáků a 
drobných savců, zkusily si přikrmovat zvěř v zimním období, musely vylézt na posed 
a pozorovat dalekohledem okolí a v neposlední řadě si vyzkoušely přesnou mušku 
střelbou ze vzduchovky. Za splněné úkoly pak byly bohatě odměněny a pogratulovat 
jim přišel i svatý Hubert, patron všech myslivců.  

Chtěla bych poděkovat všem, kteří se nezalekli deště a na Bučinu dorazili. Ale 
především patří velký dík členům mysliveckého spolku, kteří se svých úkolů na 
jednotlivých stanovištích zhostili opravdu velmi ochotně, odborně a na plno. 
 

Romana Bartošová 

Vítání občánků 

Letos jsme mezi nás přivítali tyto nové občánky:  
 

Martin Berka  Eliáš Hejzlar  Pavel Macek 
 

Přejeme jim zdravý a spokojený život a jejich maminkám a tatínkům šťastné 
rodičovské chvíle.  
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Ahoj, holky, jak se máme? 
Krmíme a kolíbáme! 
Naše Klárka špatně spinká. 
To můj Honzík pořád blinká! 
Bětulinka, ta si hoví! 
Asi to má po dědovi. 

Hele, holky, bez legrace, 
taky máte tolik práce? 
No, víš takhle mezi náma - 

asi jako každá máma. 
Záda bolí, noc je krátká. 
Jen chlapi spí jak neviňátka. 

A jinak, milé maminky, 
máte ňáké novinky? 
Zase je nás v Bystrém více! 
Jsou přírůstky z porodnice. 
Další děti tady máme. 
Tak je hezky přivítáme! 

 
Jana Krásová, SPOZ 

Divadlo z Bystrého u Poličky   15. 10. 2022 

V rámci oslav 150. výročí ochotnického divadla naší obce k nám zavítal i soubor 
z Bystrého u Poličky s originální komedií Ať žijí husité. Představení bylo velmi 
humorné a pěkně sehrané.  
Příjemné oživení představovalo  
zapojení dětského pěveckého 
sboru při ZUŠ Bystré. I díky 
tomu byl soubor nezvykle velký, 
přijelo celkem 40 divadelníků, 
z toho bylo 19 dětí.   
Na vlastní představení dorazili i 
čtyři kamarádi z Bystrého u 
Janovic v Beskydech. A i když 
nebylo zcela vyprodáno, nic to 
nezměnilo na velmi krásném 
divadelním podvečeru.  
Na závěr bylo pro herce i 
kamarády z Beskyd připraveno 
přátelské posezení, a tak jsme 
měli možnost se setkat při další krásné příležitosti mimo pravidelná setkání obcí.   

                 Leoš Ševc 

Bysterské posvícení 

Na první víkend v listopadu připadá tradiční bysterské posvícení. Po těch různě 
narušených letech se na pořádání tradiční taneční zábavy podílela kulturní komise a 
Obec Bystré. V sobotu 5. listopadu se konala posvícenská zábava se skupinou 
Rocksorry. O co méně přišlo místních, o to víc k nám za touto skupinou přišlo 
fanoušků ze širokého okolí. A nejen za ní, ale také za výbornou posvícenskou kuchyní 
naší paní hospodské. Po dlouhé době se tak obecní hospůdka zaplnila tak, že na sále 
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i v lokále bylo plno. Překvapením pro mnohé bylo i setkání s jedním z kandidátů na 
prezidenta, který nás přišel podpořit.   

Po chladné a mrazivé noci jsme se v neděli probudili do krásného slunečného dne. 
Odpoledne se poměrně slušná divácká kulisa sešla na hřišti U Roboty, kde se sehrál 
další mač ženatí x svobodní. Ženatí navázali na dobré výkony v posledních zápasech 
a v polovině poločasu vedli 2:0. Svobodným se podařilo dát kontaktní branku, ale do 
přestávky ženatí zabrali a poločas skončil 5:1. Po přestávce svobodní zvolili jinou 
taktiku a brzy se jim podařilo snížit na 5:3. Pak se však vývoj zápasu nečekaně otočil. 
Po dvou nastřelených tyčích ze strany svobodných přišel trest. Ženatým se podařilo 
zcela ovládnout hru a nepomohlo ani vystřídání brankaře. A tak zcela zdecimované 
družstvo svobodných nestíhalo zastavit brankostroj ženatých, kdy se všichni hráči 
včetně brankáře zapsali do listiny střelců. Skóre se nakonec zastavilo na 
neuvěřitelném a rekordním čísle 16:3. Nejlepším střelcem ženatých byl Simon Krpata 
s pěti brankami. Drakiáda se bohužel pro bezvětří nekonala.  
V pondělí od 11 hodin byla v hospodě Zlatá hodinka. Bohužel oproti minulým letům 
byla návštěva velmi nízká a hudba proto svou produkci zkrátila.  

Leoš Ševc 

Sbírka pro Diakonii Broumov 

V říjnu probíhala sbírka pro potřebné v naší škole. 
Podařilo se nám nastřádat přes 20 pytlů ošacení, 
obuvi, kabelek a batůžků, hraček a drobných elek-
trospotřebičů.  
Děkuji moc všem dárcům za to, že se zapojili a po-
mohli. Také děkuji za spolupráci pracovníkům ma-
teřské školy v Bystrém, Světlaně Dědkové a sta-
rostovi Leoši Ševcovi při organizaci. 
 
Další sbírka proběhne na jaře, o přesném termínu 
konání vás budeme informovat.  

Monika Drašnarová 
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Co nového u včelařů 
V naší obci působí mnoho spolků a organizací, které jistě znáte z veřejného života, 
jako jsou hasiči, myslivci, divadelní spolek, osvětová beseda a další. Vedle nich tu 
také již od roku 1932 působí spolek včelařů, který sice není tak veřejně činný, ale 
předmět jejich činnosti v létě potkáváte denně na svých zahrádkách či ovocných stro-
mech a v zimě třeba v čaji nebo medovém pečivu. Chápu, že méně příjemné je se-
tkání při včelím bodnutí, ale i to patří k soužití s tímto užitečným tvorem.  
Naše Základní organizace ČSV v Bystrém sdružuje včelaře z více než 10 okolních 
obcí, eviduje nyní 54 řádných členů spolku a 18 registrovaných chovatelů. Ti se v na-
šem okolí starají o více jak 500 včelstev, to znamená 500 barevných včelích domečků,  
a v letošním roce vyprodukovali přes 6 tun medu. Vzhledem k tomu, že většina z nás 
má chovatelství jako svůj koníček, tento med končí právě na stolech našich sousedů. 
V minulém roce nastala zásadní změna v našem spolku. Bohužel nás po dlouhých 
letech aktivní činnosti opustil náš dlouholetý jednatel přítel Josef Dusílek. Tímto bych 
chtěl ještě jednou poděkovat za jeho dá se říct celoživotní péči o včelařský spolek 
v Bystrém. Vlivem covidových opatření se mohla náhradní členská schůze konat až 
20. 6. 2021. Závěr této schůze přinesl usnesení o pokračování spolku pod vedením 
současného předsedy pana Jana Přibyla, doplnil několik nových členů výboru a zadal 
úkoly pro chod spolku až do řádné výroční schůze. Ta se konala 19. 3. 2022 v Bys-
trém. Na ní bylo přijato odstoupení současného předsedy a stanoveno nové vedení 
spolku a členové výboru. Byly také zadány úkoly pro příští rok, a co bylo pro spolek 
nejdůležitější, byla přijata zpráva kontrolní komise za období 2021 o bezchybném 
chodu spolku při převzetí veškerých dokladů a účetnictví od minulého vedení. Spolek 
tedy vykročil do nového roku s předsedou Václavem Drašnarem ml. a jednatelem 
Martinem Dědkem (oba z Bystrého) a se členy výboru, kterými budou Milan Štěpán 
z Ohnišova, Jiří Vlk z Bačetína, Martin Haufer ze Sněžného.   
Včelaření, tak jak ho vidí většina z nás, je spíš koníček jednotlivců. A tak se nabízí 
otázka, proč vlastně má svůj spolek, který včelaře sdružuje, a co takový spolek dělá. 
Zjednodušeně by se dalo říct, že poskytuje podporu a službu svým členům. Včelař je 
totiž dle stávající legislativy chovatel a musí registrovat svá včelstva na portálech mi-
nisterstva zemědělství, kde se zadávají nejen počty chovaných včelstev, ale také 
mnoho statistických a technických údajů. Spolek pro svoje členy zajišťuje tuto evi-
denci, nakupuje a vydává potřebné léčivo, navrhuje termíny plošného léčení včel, vy-
řizuje dotační tituly pro jednotlivce i spolky a provádí další drobné činnosti, které by 
měly ulehčit jeho členům. Veškerá evidence je dnes vedena v elektronické podobě, a 
tak je spolek také nápomocen svým starším členům při vyřizování těchto požadavků. 
V neposlední řadě se snaží získávat i finanční prostředky k chodu spolku a podpoře 
včelařů, ať už z různých dotačních zdrojů či od samospráv obcí, v nichž působí.  
Chtěl bych touto cestou moc poděkovat obcím, které nás větší či menší částkou v le-
tošním roce podarovaly a pomohly nám udržet a rozvíjet naši činnost. 
Věřím, že těchto pár informací o práci našeho spolku vám bylo 
k užitku. A až si třeba o Vánocích budete zapalovat svíčku z včelího 
vosku nebo se zakousnete do medového perníčku, řeknete si, že se 
nebudete zlobit, když vás v létě nějaká ta naše včelka bodne. 

Václav Drašnar ml., předseda ZO ČSV Bystré  
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Zprávičky ze školky 
1. září 2022 jsme se s naší školkovskou lodí 
opět vydali na velkou plavbu. Naši posádku do-
plnilo 10 nových malých námořnic a námořníků 
a jedna velká námořnice - Tereza Henclová, aby 
nám pomáhala s hladkým chodem na palubě 
naší lodi (školky). 
A tak se na naší lodi opět vydáváme na úžasné 
výpravy, při nichž se dozvídáme spoustu zají-
mavostí, rozvíjíme naše schopnosti a učíme se 
nové dovednosti a znalosti. Během výprav 
s dětmi běháme Emila, chodíme do lesní školky, 
vyrábíme v dílničce, starší děti hrají na flétny, 
seznamujeme se s anglickým jazykem a zabýváme se mnoha dalšími aktivitami. 
Novou plavbu jsme zahájili výpravou Za kamarády, ve které jsme se seznámili nejen 
s pravidly a rituály naší školky, ale i s tím, jak bychom se k sobě měli chovat.  

23. září jsme se vydali jako každý rok hle-
dat skřítky Podzimničku s Podzimníčkem, 
aby mohl začít opravdový barevný podzim. 
V úplném závěru září u nás ve školce za-
stavil cirkus manželů Paldusových. Jak vy-
stoupení manželské dvojice, tak vystou-
pení trénovaných zvířátek předčila naše 
očekávání. Skákání kozy z překážky na 
překážku, chůze pejsků po točící kouli a 
mnoho dalšího je pro nás všechny nezapo-
menutelným zážitkem. 

V průběhu Velké námořnické výpravy jsme každý den navštívili jeden ostrov (Lodič-
kový, Anglický, Odvahy a fyzické zdatnosti, Majákový, …). Na každém z nich nás če-
kal nový úkol, za jehož splnění jsme získali útržek mapy. Takto složená mapa nás na 
konec dovedla k pirátské truhle ukrývající poklad. V ní na nás čekaly přívěsky s kot-

vičkou a pře-
kvapení – nový 
skřítek do lesní 
školky. Ovšem 
sestavit jsme si 
jej museli sami. 
Náš unavený 
starý skřítek 
Rosťa mohl 
tedy odejít na 
odpočinek do 

skřítkovského 
důchodu. 
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Během Podzimní výpravy jsme přivítali pana myslivce Františka Haufera, jenž nám 
vysvětlil, čím se myslivec v lese zabývá a jaké povinnosti ke zvířatům má. Trofeje, 
které nám přinesl na ukázku, vzbudily zájem všech dětí. Za návštěvu panu myslivci 
děkujeme.  

Ani na vyřezávání dýní jsme nezapomněli a navíc jsme stihli zhlédnout vystoupení 
divadélka U dvou sluncí. Během výpravy Jak se zvířátka chystají na zimu nás navští-
vila paní Jana z A Rocha – ekologického centra v Dobrém s povídáním o ptáčcích na 
krmítku a zvířátkách v zimě. Povídání nás opravdu zaujalo také proto, že jej doplnily 
názorné ukázky. 
Na závěr bychom rádi poděkovali paní Hradecké za hračky darované školce. 
Nyní se ve školce začínáme chystat na Vánoce a užíváme si s dětmi předvánoční 
těšení. Přejeme vám krásný adventní čas a klidné svátky vánoční. 

Za kolektiv MŠ pan učitel Pepa 

Malá vzpomínka 
Dvacátého listopadu tohoto roku by oslavila 97. naroze-
niny paní Milada Matušková, se kterou jsme se bohužel 
letos v květnu rozloučili. V té době byla naší nejstarší ob-
čankou, rodilou Bysteračkou, a jak sama říkala, s výjim-
kou výletů z Bystrého paty nevytáhla.  

Jak vlastně tohle povídání začít? Zkusme to tak trochu 
jako pohádku. Bylo, nebylo. Před mnoha a mnoha lety se 
v malé chaloupce, která stála v louce, proto se tam říkalo 
„U Loveckých“, manželům Marii a Josefovi Andršovým 
narodila dceruška Miládka. (Jak se v minulosti podařilo 
zkomolit „loucké“ na „lovecké“, si už paní Matušková ne-
pamatovala.) 
Spolu s bratrem neměla jednoduché dětství. Hospodářství bylo malé, a tak musely 
pomáhat i děti od malička až do dospělosti. Do školy v Dobřanech chodily od podzimu 
do jara pěšky, kdepak tenkrát autobus.   
Po válce vstoupil tatínek Andrš do JZD a s ním i dcera Milada. A v zemědělství už 
zůstala po celý zbytek života. I když se JZD později změnilo na státní statek a ještě 
později na farmu Velkovýkrmen Smiřice, pořád se jednalo o statek v Bystrém. 
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Jak se stalo, že si Václav Matuška z Trnova namluvil slečnu Miladu, to bylo vždycky 
vyprávění, při kterém se posluchači nasmáli, a raději nebudeme zabíhat do podrob-
ností. Ale faktem zůstává, že si dne 11. dubna 1953 v Rychnově nad Kněžnou řekli 
své ano. Prožili spolu s láskou i starostmi jednašedesát let (pan Matuška zemřel 23. 
4. 2014), s láskou vychovali dcery Miladu a Hanu, přivítali na svět dvě vnučky a tři 
vnuky a dočkali se devíti pravnoučat. 
Je pravdou, že v několika málo posledních letech života trávila paní Matušková vět-
šinu času u dcer v Dobřanech a na chaloupku ji dcery vozily vždy jen na krátký čas, 
ale přesto duší zůstávala v Bystrém. A při občasných návštěvách jsme ji vždycky mu-
seli informovat o všem, co je v Bystrém nového. Sice jsme už na ni museli mluvit dost 
hlasitě, Milada špatně slyšela, ale stále ji dění v Bystrém zajímalo. 
Co říci na závěr? Přejeme i vám, vážení čtenáři, abyste se v míru a ve zdraví dožili 
také takového vysokého věku. A vy, kdo jste paní Matuškovou znali, na ni v dobrém 
vzpomínejte. 

Josef Lukášek 

Jak se žije v naší vesnici 
Letošní rok byl, co se kultury týče, velmi bohatý. Jsem moc ráda, že i já jsem se mohla 
nějakých akcí zúčastnit. Začalo to plesem, pak různá divadelní představení, koncerty 
a zábavy - na koupališti, v hospodě i Eladě, pouť, výstava ochotníků, výstava hasičů, 
posvícení, akce pro děti a tak dále.. Takže můžu říct, že vesnice opravdu žije. 
Někdy žije až moc. 
Určitě to sami vidíte, když míjíte zastávku, místní market či hospůdku. Někdy je to 
krásný pohled, když se tam některé osoby nezdržují (bohužel je to málokdy). Co ale 
mě i některé naše občany trápí, je jízda naší mládeže na kolech a koloběžkách na 
náměstí. Jsou to ještě děti a za ně vlastně zodpovídají jejich rodiče. Ale to, co tam 
předvádějí, je hodně nebezpečné. Z pohledu řidiče vůbec není příjemný pocit, když 
odbočujete a znenadání se před vámi zjeví malý cyklista a prudce zabrzdí. Kdyby se 
něco stalo dítěti, tak to odskáče řidič, protože měl předvídat. Proto apeluji na rodiče, 
aby na své děti dohlédli, aby byly opatrné a jezdily tam, kde nikoho neohrožují. 
Ovšem největší bonbónek v naší obci je hejkal. Když nehejká, je to v pořádku. Ale 
když začne, někdy je to už dopoledne u našeho marketu, všichni vědí, co bude ná-
sledovat. Bohužel náš hejkal dobře ví, jaká jsou jeho práva (povinnosti už nepochytil), 
tak si asi myslí, že na něj nikdo nevyzraje. A když se ozvete, tak vám vypustí pneu-
matiky u auta (v lepším případě). 
Moc mě to mrzí, protože dříve jsme mohli večer i v noci chodit sami z hospůdky, od 
sousedů nebo z návštěvy. Ale nyní, pokud nemáte pánský doprovod, aby se člověk 
bál. Tak raději nejdete nikam. Jak se dříve krásně žilo v naší vesnici. 
Co napsat na závěr? 
Ráda bych vám všem popřála příjemné a klidné prožití vánočních svátků. V novém 
roce 2023 hodně zdraví. Věřte, že ho všichni potřebujeme a nikde si ho nekoupíme. 
A když je mi smutno, vzpomenu si na jednoho pána, který se s námi kdysi loučil na 
televizních obrazovkách slovy 

                                           slunce v duši       

                                                                                                     Dana Francová 
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Stále mladý Pepík Netík 
Letos je rok plný výročí. Dvě z nich mají jedno velké spo-
lečné. Jsou stále mladí přesto, že už od jejich narození 
uplynula pěkná řádka let. Hra Plamen jich má za sebou pa-
desát a jeden z jejích zakladatelů – čestný náměstek sta-
rosty SH ČMS, vedoucí celostátního aktivu zasloužilých 
hasičů, bývalý velitel požární stanice v Dobrušce, trenér a 
rozhodčí požárního sportu atd. Josef Netík si 21. prosince 
2022 do svého životopisu zapíše pěknou osmdesátku. 
Známe se spoustu let a nepamatuji se, že by se někdy s ně-
jakým rozhodnutím unáhlil. Vždy jednal uvážlivě, uměl situ-
aci správně zhodnotit a přijmout přijatelná řešení nebo 
dobře poradit.                                                          Foto z roku 1980 - člen předsednictva a předseda  

                                                                                         komise mládeže KV SPO Východočeského kraje (1972 - 1990) 
Pepíku, letos je to šedesát čtyři let, co jsi v domovském Bystrém v Orlických 
horách vstoupil do sboru. Na co jsi za svou hasičskou kariéru nejvíce hrdý? 
Určitě na hru Plamen, kterou jsme za celých padesát let nevynechali a zúčastnili se 
všech ročníků. Potom na dobu, kdy jsem byl velitelem sboru. Byli jsme aktivní v re-
presi, prevenci a soutěžích. V tu dobu jsme měli družstva mužů, žen, dorostenců, 
mladých hasičů, a především tým mužů s věkovým průměrem sedmdesát let, který 
se účastnil v roce 1972 mistrovství požárních družstev SPO ČR v Pardubicích a 
v roce 1976 v Plzni. Vždy získal obrovský obdiv. Těšilo mě, když jsme prováděli ško-
lení k získání odbornosti hasič, strojník, preventista, ale i první pomoci, a účast byla i 
víc než třicet zájemců.  

Co pro Tebe znamená stanice v Dobrušce?  
Mnoho dalších zkušeností, které jsem tam získal. Bylo potřeba zlepšit podmínky. Za-
čali jsme přestavbou hasičské zbrojnice, výstavbou nového hřiště. Vše jsme budovali 
převážně ve spolupráci s dobrovolnými hasiči, kteří tam odpracovali stovky a stovky 
hodin. Zabijačky na Vánoce pak byly malou odměnou pro všechny. Vždy jsem se 
snažil o dobré vztahy s JSDH obcí, což mí nadřízení mnohdy moc nechápali. 

Dají se vůbec Tvoje funkce, kterými jsi prošel, spočítat? 
Nebudu je uvádět, ale byly to funkce od sboru, okrsku, okresního a krajského sdružení  

Z předávání titulu „Zasloužilý hasič“ v r. 2004 v CHH Přiby-   Předávání titulu „Zasloužilý hasič“ v r. 2010 Josefu Dusíl-  
slav. Josefu Netíkovi blahopřeje JUDr. Miroslav Řepišský      kovi, starostovi SDH Bystré  



Bysterský zpravodaj         Zima 2022
         

 - 18 - 

až po vedení SH ČMS. Téměř ve všech oblastech – mládeže, represe, prevence, 
vnitroorganizační, historie a v současné době se převážně věnuji zasloužilým hasi-
čům.  

Máme výročí hry Plamen. Jak zrod soutěže pamatuješ Ty?  
Vzpomínám na celostátní poradu v roce 1972 v Brně, kde to vše začalo. Já jsem od 
roku 1968 vedl družstvo mladých požárníků. Hra Plamen bylo něco nového, jiného. 
Především proto, že se soutěž změnila na celoroční činnost a byla zaměřena na vý-
chovu ve více oblastech, což dříve chybělo. V měsíci říjnu se konal branný závod, 
v únoru kulturní program a teoretická část a koncem měsíce května probíhala spor-
tovní část. Soutěže končily na úrovni krajů a vítězové měli za odměnu týdenní setkání 
buď v České, nebo Slovenské republice. Několikrát jsem byl vedoucím východočeské 
delegace, tak mohu tuto dobu věrohodně hodnotit. Na setkáních se nesoutěžilo, ale 
probíhala velmi přátelsky a někteří na ně rádi vzpomínají dodnes. Včetně mě.  

Vím, že jsi pomáhal zajišťovat technickou část Plamene na úrovni Svazu po-
žární ochrany České republiky. Jaké to tehdy bylo? 
Směrnice připravovali odborníci na různé oblasti. Já jsem byl v tu dobu aktivní v tech-
nickém výcviku, tak jsem připomínkoval některé úkony a vždy jsme se dohodli na 
nějakém zlepšení. 

Podílel ses na pořádání všech ročníků hry v rámci okresu, bývalého Východo-
českého kraje a často i na celostátní úrovni. Mohl bys tu dobu nějak charakte-
rizovat? 
V roce 1972 se ustavovaly krajské výbory Svazu požární ochrany a byl jsem zvolen 
vedoucím mládeže a členem předsednictva KV SPO Východočeského kraje. 
Z funkce, kterou jsem vykonával až do zrušení KV SPO v roce 1990, se očekávalo, 
že budu soutěže organizovat, což jsem také dělal. Pokud se pořádalo mistrovství hry 
Plamen v našem kraji, tak jsem se podílel na pořádání této významné soutěže i jako 
velitel soutěže. Byli jsme součástí Národní fronty a velký vliv na nás měla pionýrská 
organizace. Nehráli jsme si na žádná politická řešení. Vždy jsme se dokázali dohod-
nout ve prospěch soutěžících dětí. Rád na tu dobu vzpomínám. 

Byl jsi znám také ze soutěží v požárním sportu jako úspěšný trenér a rozhodčí. 
Na které stadiony a hřiště nejraději vzpomínáš? 
Vždy na prvním místě na domácí, kde jsem trénoval se členy svého sboru. Získání 
dobrého umístění mě vždy povzbudilo a těšil jsem se na další soutěže. Byl jsem pyšný 
na to, když družstva zvítězila v okrese nebo kraji. Místa konání soutěží byla různá. 
Mnohdy stačila travnatá plocha. Vždy to bylo podle možností pořadatele. Samozřejmě 
vzpomínám na ta hřiště a stadiony, kde se nám dařilo. Vyjmenovávat je nebudu, bylo 
jich opravdu hodně. 

Nemyslím si, že jsi člověk, který by jen pasivně přihlížel. Kde bereš tu energii? 
A neplánuješ se stát už skutečným důchodcem? 
Skutečným důchodcem již jsem, ale láska k hasičině ve mně přetrvává a pokud mně 
můj zdravotní stav umožní, tak budu ve své práci pokračovat. Když se ohlédnu do-
zadu, tak jsem za tu dobu získal mnoho známých, kamarádů po celé České republice 
a také po celém Slovensku. Vždy, když se potkám se svými přáteli, tak máme o čem 
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povídat. Zavzpomínáme si na staré časy. Podělíme se o naše zdravotní problémy a 
těšíme se na další setkání. To je ta energie, která nás popohání. 

Dnes jsi hlavní představitel těch nejzkušenějších a zároveň nejaktivnějších 
hasičů. Co bys vzkázal nastupující generaci?  
Vzpomínám na své začátky, kdy jsem si myslel, že všechno dělám nejlépe. Bohužel 
zkušenosti, které jsem postupně získával, mě přesvědčily, že se musím stále učit a 
vážit si rady starších, zkušenějších. Mladým hasičům bych vzkázal, aby se jim hra 
Plamen líbila a získané zkušenosti uplatnili i v běžném životě. Vedoucím, aby neza-
pomínali na nás starší a své svěřence informovali, co jsme v jejich věku, v různých 
funkcích udělali pro rozvoj hasičské myšlenky ve svých sborech a obcích. 

Pepíku, moc Ti děkuji za srdečný rozhovor a přeji Ti do dalšího desetiletí, aby 
Tě vitalita a radost z hasičiny neopouštěla. 

pepaNitra 
Hasičské čtení, číslo 10/2022 

připravila Gerlinda Povolná  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Hasičská pouť v Šaštíně (Slovensko) 21. 5. 2022         Z oslavy 45. výročí hry Plamene v roce 2017  
s kolegou - kamarádem Vojtěchem Nagy 
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Na poště jsem prakticky stále 
Rozhovor s paní Marií Martinkovou  

Pošta byla zřízena v roce 1894 v domě čp. 54 (dnes Maisnerovi). V roce 1906 byla 
zprovozněna i telegrafní stanice, telefon byl zaveden v roce 1924. V roce 1928 byla 
postavena budova čp. 110, kam se pošta přesunula. A je tu v podstatě dodnes.  
Prvním poštmistrem byl zdejší občan Antonín Andrš z čp. 19. Byl vyučeným truhlá-
řem, ale práci poštmistra zastával dobře. Byl zde zaměstnán až do roku 1926, zemřel 
v roce 1943. Po něm nastoupil Němec František Vogel ze Sedloňova.  
8. 10. 1928 se stěhuje poštovní úřad do nově postavené obecní budovy čp. 110. Jako 
poštmistr tu nadále působil F. Vogel, a to až do roku 1938, kdy odešel do Trutnova. 
V Bystrém postavil domek čp. 114. Po něm nastoupila 12. 10. 1938 Anežka Štěpán-
ková z Říček. Sloužila tady asi rok. Od 17. 10. 1939 vedl poštu Václav Drašnar, který 
se sem přistěhoval s rodinou z Olešnice. Po třicetileté službě odešel v roce 1969 do 
důchodu. Po něm nastoupil Karel Fišer, rodák z čp. 41, později bydlel v čp. 68. Od 
roku 1987 vede poštu Marie Martinková z čp. 56, tříletou mateřskou dovolenou (1989 
- 1992) za ni „zaskakovala“ paní Preclíková z Bačetína.   

  

Vzpomenete si vůbec, jak dlouho už na bysterské poště pracujete? 
Letošní rok je pětatřicátý… Než jsem žádala o důchod, tak jsem si tyto věci zjišťovala, 
takže vím, že jsem nastupovala 14. září 1987. 

Čemu jste se věnovala před prací na poště? 
Mám střední školu v Opočně a Kostelci. Pak jsem pracovala jako zootechnička v JZD 
Ohnišov. 

Jak jste se tedy dostala na poštu? 
Když se pan Fišer chystal do důchodu, tak mi to nabídl. Byla jsem právě s Evou na 
mateřské dovolené, a tak Eva musela do jeslí… Já jsem nastoupila na plný úvazek - 
dopoledne na poště, přes poledne jsem roznášela zásilky a odpoledne mne čekala 
zase práce na přepážce. Výhodou bylo, že šlo o práci v místě bydliště. 

Od 1. dubna 1998 došlo ke změnám v dodávací poště. 
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Ano, od té doby již nechodím s brašnou po vsi, ale zásilky rozvážejí autem doručova-
telé z Dobrušky. Náš poštovní úřad zůstal zachován, funguje nadále jen jako pošta 
podací. Prakticky se lidé už nesetkají s naším směrovacím číslem 517 81, i když bys-
terská pošta podací toto číslo stále má. Moje šestihodinová provozní doba (1998) se 
postupně zkracovala až na 3 hodiny denně (rok 2004). 

Česká pošta ukončila provoz pobočky v Bystrém k 30. 6. 2019. Od 1. 7. došlo 
k přeměně na typ Partner. Co to znamená? 
Provozovatelem pobočky je Michal Dusílek. Pobočka zajišťuje operace platebními 
kartami ČSOB (dříve Poštovní spořitelny) – vklady, výběry a příkazy, dále operace 
vkladními knížkami (vklady a výplaty) a transakce k účtům této banky. Můžete zde 
také platit kartou (za balík, za známky). V prodeji jsou zde losy, obálky a krabice. 

Jak je to s balíky a dopisy? 
Ty lze posílat bez omezení. Zároveň sloužíme jako ukládací místo, pokud vás doma 
Česká pošta nezastihne. Navíc od roku 2022 byla na pobočce zřízena také balíkovna, 
V době nákupů na internetu je to levnější alternativa doručování zásilek. Přes balí-
kovnu ale můžete zásilky také posílat. 

Kdy je pošta otevřena? 
V pondělí a ve středu 9-10 a 15-17. V úterý pouze dopoledne 9-10. Ve čtvrtek a v pá-
tek 9-10 a 14:30-15:30. Jsem zde zaměstnána na 15 hodin týdně, z toho 11 hodin je 
otevřeno.  

Co bude s bysterskou poštou dál? 
Již tři roky jsem v důchodu. Protože pobočka se nemůže jen tak zavřít, nemám 
vlastně nikdy volno. Za poslední tři roky jsem měla 14 dní dovolené a paní na zástup 
jsem sem musela vozit… Takže na poště jsem prakticky stále. Uvidíme, co bude dál. 
Pokud mi to zdraví dovolí, ještě tak dva roky bych se poštovním službám ráda věno-
vala.  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Připravila Petra Poulová 
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150 let ochotnického divadla v Bystrém 
4. část: Vzpomínky pamětníků (Bohumil Dyntar) 

Jako vzpomínku na 150. výročí založení ochotnického divadla v Bystrém jsme si 
v loňském srpnovém zpravodaji připomněli Josefa Dusílka, jednoho z významných 
bysterských ochotníků, dále v listopadovém zpravodaji scény, na kterých se v Bys-
trém hrálo. Zároveň přináší zpravodaj rozhovory s dalšími bysterskými ochotníky (v 
březnu 2022 s paní Šubrtovou, v srpnu 2022 s panem Drašnarem). Ve třetím pokra-
čování jsme nahlédli do obecní kroniky, kde tehdejší kronikářka Božena Čtvrtečková 
zaznamenala, jak probíhaly oslavy 100 let ochotnického divadla v roce 1971. V dneš-
ním příspěvku přinášíme další ze vzpomínek ochotníků, které by se měly objevit v při-
pravované publikaci k 150 letům ochotnického divadla v naší obci. Doufáme, že se ji 
podaří vydat koncem tohoto, popř. počátkem příštího roku – ještě vás budeme infor-
movat.  

Mezi bysterské ochotníky se zařadil také Bohumil Dyntar, který nám napsal: 
Vážené divadelní kronikářky, Romano a Petro, 
přestože jsem už ke své lítosti téměř 60 let obyvatel Nového Města, za občana Bys-
trého se pořád považuji a rád se i svými krátkými postřehy připojím k jeho ochotnické 
historii. 

Vzpomenete si na vůbec první setkání s bysterským ochotnickým divadlem?  
S bysterskými ochotníky jsem přišel do styku docela brzy. Bylo to v první hře po osvo-
bození, což byla Maryša bratří Mrštíků. V hlavní roli se stejně jako pravidelně i dříve 
představila vdova po řídícím učiteli Růžena Vlková. Můj otec Adolf se svým hlasem 
zvyklým překonávat rachot tkalcovských stavů měl funkci nápovědy. A já si zahrál 
coby žáček bysterské dvoutřídky vesnickou drobotinu. 

Další šancí byla pohádka o Sněhurce, že? 
To jsem se hodil p. učiteli Ježkovi, aby si mne, studenta dobrušské jedenáctiletky, 
vybral jako prince, zachránce Sněhurky. Trošku na tuhle úlohu vzpomínám ne úplně 
jednoznačně. Dostalo se mně totiž prvně „poměrně tvrdé kritiky". Prodavačka v kon-
zumu paní Kopecká na moji roli pěkně nahlas v krámě spustila, že přece nemůže 
princ při osvobozovacím polibku klečet u Sněhurky pr..elí do obecenstva. Měla 
pravdu, to se nedělá! Ale já se přece jen docela styděl před očima celého bysterského 
publika veřejně líbat Marcelu Čtvrtečkovou. 

A jak se spolupráce s ochotníky vyvíjela dále? 
V létě 1963 jsme s Pepou Dusílkem a ředitelem školy V. Sedláčkem začali přemýšlet, 
jak obnovit aktivitu bysterských ochotníků. Hledali jsme materiál mezi knížkami v 
truhle na půdě u Valášků, ale nic moc nás tam nezaujalo, až jsme objevili několik 
krátkých jednoaktovek. Tři jsme si vybrali, dali jim název „Třikrát o lásce" a hráli jsme. 
Nebyli jsme spokojeni, ale nějak bylo potřeba začít!  
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Pak přišla Charleyova teta… 
Poté jsem se obrátil na kolegy z průmyslovky, zkušené novoměstské divadelníky. Na-
vrhli mně francouzskou komedii „Charleyova teta" o třech vykutálených studentech. 
Líbila se nám, navíc jsme měli možnost vidět ji v Náchodě v Beránku s pražskými 
herci v čele s Lubomírem Lipským. Režie se ujala B. Fuckerová z Krahulce. Hlavní 
role si zahráli Pepa Dusílek, Tonda Franc a já (Bohumil Dyntar). Představení bylo tak 
úspěšné, že si hru místní amatéři dali po pár letech znovu na repertoár. 

  
Na koho z lidí spojených s bysterským divadlem se nedá zapomenout? 
Uvedu zde také několik jmen, bez nichž by se tehdejší ochotnické divadlo sotva obe-
šlo. Byli to Josef Ševc st., Adolfové Dušek a Kárník, Václav Drašnar st., dále Anežka 
Čtvrtečková, pan Kordík nebo paní M. Čáslavská. 
Nesmím zapomenout ani na učitele dobřanské měšťanky Václava Gerstnera. Jeho,  
často námi žáky nedoceňovaná, práce stojí za tím, že amatérské divadlo má pořád 
tady ve vesnicích své vděčné herce i diváky. 

Připravila Petra Poulová, foto archiv kroniky 
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Poznáte kostely z obrazů Josefa Kejvala? 
První dva obrazy vznikly v roce 2016. Barokní kostel svaté Kateřiny je římskokatolický 
farní kostel, který je chráněn jako kulturní památka České republiky. Jde o jednolodní 
stavbu s presbytářem, na severní straně se sakristií a na jižní straně s kaplí. V západ-
ním průčelí je hranolová věž. Kostel najdete v obci, jejíž název pochází od  geogra-
fické polohy mezi řekami Labe, Metuje a Orlice. Sama obec leží na Zlatém potoku, 
který níže po proudu nese jméno Dědina. Žijí zde necelé dvě tisícovky obyvatel. Na-
rodili se zde mj. Karel Otčenášek, 23. královéhradecký biskup, a Aleš Zavoral, český 
podnikatel a zakladatel internetového obchodu Alza.cz. Pokud si stále nejste jisti, ur-
čitě pomůže nápověda, že další významnou stavbou této obce je místní cukrovar. Ve 
které obci tento kostel najdeme? 

 

Další obraz vznikl ve vesnici, která se nachází v podhůří Orlických hor v okrese Rych-
nov nad Kněžnou. Leží 10 km východně od Opočna a 12 km severně od Rychnova 
nad Kněžnou. Německý název zní Wohlau. Žije zde 849 obyvatel. Kostel sv. Petra a 
Pavla je barokní stavba z let 1739-1741, kterou zbudoval tehdejší majitel panství 
František Karel Kolowrat Liebsteinský. Stavba byla umístěna jihozápadně od staršího 
dřevěného kostela, zbořeného počátkem 18. stol. Nyní je filiální ve farnosti při 
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děkanství Dobruška. A pokud stále nevíte, napovíme, že k obci patří okolní přidružené 
části - Hlinné, Rovné, Chmeliště, Šediviny a Kamenice. 

Na základě povídání s autorem obrazů Josefem Kejvalem připravila Petra Poulová  
 
Řešení:  
České Meziříčí, zdroj:  https://cs.wikipedia.org/wiki/%C4%8Cesk%C3%A9_Mezi%C5%99%C3%AD%C4%8D%C3%AD 
Dobré, zdroj:  https://www.obecdobre.cz/fotogalerie/fotogalerie-63510-914.63510.1,  
                       https://www.hrady.cz/kostel-sv-petra-a-pavla-dobre/texty?tid=54350&pos=300 

 
 

 

V tomto období slaví svá významná životní jubilea 
 

Michal Vašíček  Jan Franc  Daniel Bajer      František Sozanský 

 Josef Netík st.     Jiří Červený      Jiří Matyska      Josef Netík ml.  

Leoš Ševc  Jiří Hartman  Monika Marešová       Josef Ryšavý 

 

Přejeme pevné zdraví a hodně štěstí. 
 

about:blank
https://cs.wikipedia.org/wiki/%C4%8Cesk%C3%A9_Mezi%C5%99%C3%AD%C4%8D%C3%AD
https://www.obecdobre.cz/fotogalerie/fotogalerie-63510-914.63510.1
https://www.hrady.cz/kostel-sv-petra-a-pavla-dobre/texty?tid=54350&pos=300
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Tříkrálová sbírka 2023 
se tentokrát uskuteční v Dobrušce a ve všech spolupracujících obcích 

        v sobotu 7. ledna 2023.  

Těšíme se na spolupráci se všemi koordinátory TKS, s vedením měst 
a obcí, se školami, vedoucími skupinek a dětmi. 

za celý charitní tým 
Ing. Jana Poláčková, Farní charita Dobruška 
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Kulturní a společenské akce - přehled: 

 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

7. ledna  
sobota 

Tříkrálová sbírka 

7. ledna  
sobota 

Výroční schůze SDH 
 

18. ledna 
středa 

Veřejné zasedání obecního zastupitelstva 
zasedací místnost OÚ od 19:30 

21. ledna  
sobota 

Myslivecký ples 
hospoda od 20:00, hudba: Zeus 

28. ledna  
sobota 

Music session 
hospoda 

15. února 
středa 

Veřejné zasedání obecního zastupitelstva 
zasedací místnost OÚ od 19:30 

18. února  
sobota 

Hasičský ples 
hospoda od 20:00, hudba: Gradace 

19. února  
neděle 

Dětský maškarní karneval 
hospoda 

25. února  
sobota 

Turnaj ve stolním tenise O pohár vítězného února 
hospoda 

11. března 
 sobota 

Taneční večer 
hospoda od 20:00 

15. března 
středa 

Veřejné zasedání obecního zastupitelstva 
hospoda od 19:30 

čtvrtky 
 

Cvičení žen od 19:15 
tělocvična bývalé školy 
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****** 

mailto:monika.drasnarova@seznam.cz

